
در حالي دماسنج ها 

ميترا شهبازي
   گزارش2

دماي بالاي 50 درجه 
س�انتي گراد را در 
خوزستان نشان مي دهند كه اين روزها مردم اين 
منطقه حتي از حداقل امكاناتي چون آب و برق هم 
محروم هستند. معضلي كه استمرار آن افزايش 
شمار مهاجرت ها را در خوزستان رقم مي زند. اين 
در حالي است كه اين استان به دليل وجود منابع 
نفتي ارزشمند، روزگاري مركز ثروت ايران تلقي 
مي شد و حالا به ش�رايطي رسيده كه دانشجويان 
دختر آن در نبود سيستم سرمايشي بايد شب را در 
بدترين شرايط در سوله سر كنند. در اين خصوص 
كارشناس�ان معتقدند بي توجهي مديران و عدم 
ارائ�ه گزارش هاي صحيح از وضعيت اس�تان، اين 
معضل را تش�ديد كرده و نتيجه آن شده است كه 
اغلب مناطق استان بيش از 10 ساعت در روز از آب 
و برق محروم شوند. معضلي كه به اعتقاد خادمي 
نماينده مردم اي�ذه و باغملك در مجلس، به دليل 
عدم حضورنمايندگان مردم خوزستان در كابينه 
دولت رخ مي دهد و اگر تنها كمي به اين استان توجه 
مي ش�د، خوزس�تان ب�ه اي�ن ح�ال نمي افت�اد!

    
بر اساس گزارش هاي اداره هواشناسي خوزستان، 
درحال حاضر دماي اين اس��تان بالاي 50 درجه 
س��انتي گراد ق��رار دارد و طي روزه��اي آينده نيز 
وضعيت آب و هوايي اين منطقه از كشور وخيم تر 
هم مي شود. در اين راستا نكته حائز اهميت اين است 
كه در حال حاضر امكانات و زيرساخت هاي استان 
خوزستان علي رغم سابقه فراوان آن در افزايش دما، 
حتي براي دماي 50 درجه اي هم مناسب نيستند. 
به طوري كه چند شب گذشته، دانشجويان دختر 

دانشگاه شهيد چمران اهواز به دليل نامناسب بودن 
سيس��تم سرمايش��ي به خارج از خوابگاه رفتند و 
خواستار رسيدگي به اين معضل شدند كه نتيجه آن 

استقرار موقت آنها در سوله شد. 
  قطعي 10 ساعته آب و برق

البته معضل خوزستاني ها به يك شب نخوابيدن و 
تحمل گرماي بالاي 50 درجه كه غيرقابل تحمل 
هم هست، ختم نمي شود. در اين خصوص نماينده 
مردم ايذه و باغ ملك در مجلس ش��وراي اسلامي 
ضمن انتق��اد ش��ديد از دولتمردان ب��ه خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »متأسفانه مردم ما روزانه بيش 
از 10 س��اعت قطعي آب و برق را تجربه مي كنند. 
اين در حالي است كه خوزستان براي ايران مركز 
ثروت تلقي مي شود و اكنون بايد زير سايه سنگين 

حضور مديران اس��تاني نالايق دس��ت به گريبان 
مشكلات بسياري ش��ود.«  هدايت الله خادمي با 
اشاره به اينكه ش��رايط فعلي از حد تحمل مردم 
فراتر رفته اس��ت، مي افزايد: »با اين شرايط نبايد 
از مردم انتظار ماندن داش��ت. در حاضر نيز اغلب 
خوزستاني ها كه توان مهاجرت را داشته اند، رفتن 
از شهر و ديارشان را انتخاب كرده اند به طوري كه 
شهرستان هاي خوزس��تان درحال خالي شدن از 
جمعيت است.« وي با اشاره به اينكه زيرساخت ها 
در خوزستان متناسب با شرايط اقليمي  آن در نظر 
گرفته نشده است، ادامه مي دهد: »درست است كه 
اين استان از آب و هواي گرمي در اغلب فصول سال 
برخوردار است، اما نبود حداقل امكانات شرايط را 
براي زندگي مردم دشوارتر كرده است. براي مثال 

اگر سرانه پوشش گياهي، پارك و فضاي سبز استان 
افزايش مي يافت، درختان نخ��ل ترميم و دوباره 
كاشته مي شدند، اگر تالاب ها زير بار بي مسئوليتي و 
ناآگاهي مسئولان خشك نمي شد و مديريت منابع 
آبي در استان به درستي انجام مي شد ما هم امروز 

شاهد اين افزايش دما نمي بوديم.«
  بودجه هايي كه صرف زادگاه وزيران مي شود

علاوه بر تم��ام آنچه تاكنون گفته ش��د، درحال 
حاضر، آبرساني در روس��تاهاي شمال استان به 
صورت 55 درصدي با تانكر انجام مي شود. نماينده 
مردم ايذه و باغ ملك در مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به اينكه اكنون نامطمئن ترين بخش و پاشنه 
آشيل خوزستان تأمين آب و برق است، مي گويد: 
»متأسفانه چند روز پيش ساعت يك صبح مردم 
اس��تان به دليل اس��تمرار قطعي برق، به سمت 
استانداري، فرمانداري و اداره برق رفتند تا صداي 
اعتراضشان را به گوش مسئولان برسانند، اما باز 

هم گوشي براي شنيدن درد و رنج مردم نبود.«
خادمي با اشاره به اينكه اندازه گيري دماي 50 درجه 
زير سايه انجام مي شود مي افزايد: »در اغلب مناطق 
استان دما به بالاي 70 درجه افزايش مي يابد و زندگي 
براي مردم غير قابل تحمل شده است. نه مسئولان 
استاني توجهي به مردم خوزستان دارند و نه وزيران 
دولت برنامه اي براي رفع اين معضلات دارند. البته اين 
هم جاي تعجب ندارد، چراكه در كابينه دولت هيچ 
خوزستاني اي حضور ندارد و تمام بودجه هاي رفاهي 
به زادگاه وزيران دولت اختصاص مي يابد. معضلي 
كه براي خوزستاني ها درد بيشتري را به همراه دارد، 
 اين است كه مسئولان اس��تاني آن براي حفظ جا و 
مقام از ارائه گزارش هاي واقعي خودداري مي كنند و 

نمي گذارند مشكلات از اين منطقه برود.«

   سيستان و بلوچستان: رئيس سازمان جهاد كشاورزي سيستان 
و بلوچس��تان گفت: در هفته جهاد كشاورزي امس��ال 1۲۶ طرح بخش 
كشاورزي با مجموع اعتبار 1۴۴ ميليارد ريال در سطح استان به بهره برداري 
مي رسد. رضا نجفي افزود: عمده اين طرح ها مربوط به بخش هاي توليدات 
دامي، توليدات گياهي، طرح هاي حوزه آب و خاك و طرح هاي عشايري 
است كه با بهره برداري از آنها براي ۲۴1 نفر اشتغال ثابت ايجاد مي شود و 

يك هزار و ۶98 خانوار از اين طرح ها بهره مند مي شوند. 
   گلستان: مديركل بنياد مسكن اس��تان گلستان گفت: طرح هادي 

در 90 درصد روس��تاهاي كردك��وي اجرا 
مي ش��ود. زماني نژاد افزود: ب��راي همه اين 
روستاها طرح هادي تهيه شده، اما به دليل 
كمبود اعتبارات، اين طرح ها فقط در نيمي 
از روستاها به اجرا درآمده است. در اين بين 
در برخي از شهرس��تان ها، طرح هادي در 
همه روس��تاها به اجرا درآمده و در برخي از 

شهرستان ها نيز بخشي از روستاها همچنان چشم انتظار اجراي اين طرح و 
ساماندهي فضاي كالبدي روستاهاي خود هستند. 

  اردبيل: طي مراسمي كلنگ پروژه گازرساني به 9 روستا با حضور 
مسئولان و اهالي روستاهاي محمد جانلو، كفتاره، نقدي كندي، شريف 
بيگلو، گل تپه، چاغونگونش، خواجه بلاغ، ايمير، آق قلعه و محور صنعتي 
روستاهاي مسير شريف بيگلو از توابع بخش مركزي شهرستان اردبيل 
به زمين زده شد.   فيروز خدايي در تشريح جزئيات عمليات گازرساني 
به اين تعداد روس��تاها و محور صنعت��ي گفت: براي اتم��ام عمليات 
گازرساني به اين پروژه اعتباري بالغ بر 50 ميليارد ريال پيش بيني شده 
اس��ت.  وي افزود: براي اتمام اين تعداد پروژه در مجموع ۶3 كيلومتر 
شبكه گذاري اجرا خواهد ش��د و در مجموع 350 خانوار از نعمت گاز 

طبيعي بهره مند خواهند شد. 
   بوشهر: فرمانده تيپ پياده امام صادق)ع( استان بوشهر در مراسم ضيافت 
افطاري خانواده كاركنان تيپ پياده امام صادق)ع( استان بوشهر گفت: بايد 
برنامه هاي دشمن را مهندس��ي معكوس كنيم. سردار محمدتقي صفري 
افزود: دشمنان انقلاب اسلامي با ابزار ماهواره و شبكه هاي اجتماعي كانون 
خانواده هاي ايراني را مورد هدف قرار داده اند. وي ادامه داد: امروز، دشمن 
جوانان و بنيان خانواده هاي ما را با هزينه هاي هنگفت مورد تهاجم فرهنگي 
قرار داده است و روي جنگ نرم حساب كرده تا زندگي خانواده ها و جوانان ما 

را هدف قرار بدهد لذا بايد مراقب هجمه هاي فرهنگي دشمن باشيم. 
   اردبيل: نماينده مردم اردبيل، نير، نمين و سرعين در مجلس شوراي 
اسلامي گفت: پيش بيني مي شود امس��ال 391 ميليارد تومان اعتبار به 
راه آهن اردبيل اختصاص يابد. رضا كريمي افزود: در بودجه سال 9۶ براي 
راه آهن اردبيل 91 ميليارد تومان اعتبار مصوب شده است.  وي ادامه داد: 
علاوه بر اين در راستاي توسعه ناوگان حمل ونقل ريلي كشور اعتباراتي 
به راه آهن اردبيل به همراه دو مسير ريلي ديگر در نظر گرفته شده كه كل 

اعتبار ۶80 ميليارد تومان است. 
  الب�رز: بيمارس��تان 170 تختخواب��ي تخصصي و ف��وق تخصصي 
امام حس��ين)ع( محمدش��هر با حضور وزير بهداش��ت افتتاح شد. اين 
بيمارستان واقع در محمدشهر كرج با زيربناي 7 هزار و 300 مترمربع در 
زميني به مساحت 19 هزار متر در دو بلوك با همكاري خيرين و بخش 

خصوصي به مرحله بهره برداري رسيد. 
  خراسان جنوبي: مديرجهاد كش��اورزي شهرستان بشرويه گفت: 
11طرح بااعتبار 17 ميليارد و 579 ميليون ريال طي هفته جهاد كشاورزي 
سال جاري در شهرس��تان به بهره برداري رس��يد.  حسين سرچاهي به 
11پروژه اي كه در اين هفته در شهرستان به بهره برداري رسيد اشاره كرد 
و افزود: اين طرح ها شامل 5 پروژه انتقال آب به طول 18 هزار و ۴0۲ متر 
بوده كه براي اجراي آن 10 هزار و 789 ميليون ريال هزينه شده است. وي 
ادامه داد: همچنين يك طرح آبياري كم فشار بااعتبار ۴ هزار و ۶5 ميليون 
ريال و 5 پروژه استخر ذخيره آب با استفاده از تسهيلات صندوق توسعه 

ملي با هزينه ۲ هزار و 7۲5 ميليون ريال به بهره برداري رسيد.

ابتدا به چند هفته قبل بازمي گرديم يعني زماني كه 
كانديداهاي رياست جمهوري به طرح برنامه هايشان 
مي پرداختند و از افق هايي كه براي سال هاي آينده 
ترسيم كرده بودند حرف مي زدند.  در آن زمان آقاي 
رئيس جمهور در يكي از مناظره هايش تأكيد كرد 
كه »استان هاي مرزي مي بايس��ت صادرات گرا و 
صادرات محور باشند.« با اينكه جمله بسيار خوب 
و اميدبخش��ي بود ام��ا هنوز م��ردم نمي دانند كه 
مسئوليت آنها در صادرات گرا و صادرات محور بودن 

چيست و چطور بايد به اين نقطه برسند!
از طرف ديگ��ر ارزيابي آخري��ن وضعيت صادرات 
اردبيل درست بعد از چهار سال از زماني كه قرار بود 
اين استان با توسعه تجارت خارجي متحول شود 
نشان مي دهد نه تنها صادرات اردبيل دچار رشد و 
توسعه نشده بلكه در برخي مواقع ركود بدي را تجربه 
كرده و به استناد آمار و گزارش ها با روندهاي نزولي 

نيز مواجه شده است. 
  توليد بالا، صادرات كم

بر اس��اس گزارش هاي س��ازمان جهاد كشاورزي 
استان اردبيل، اين استان س��الانه ۴/5 ميليون تن 
محصولات كشاورزي توليد مي كند كه قرار است با 
بهره برداري از شبكه پاياب خداآفرين 1/5 ميليون تن 
ديگر نيز به اين ميزان اضافه شود. البته لازم به ذكر 
است كه اردبيل بيشترين كاربري اراضي كشاورزي 
در مقايسه با مساحت خود را دارا است.  در توصيف 
مرغوبيت بسيار بالاي خاك اردبيل هم همين بس 

كه در سال هاي گذشته محصولات كمتر كاشته شده 
از جمله زعفران و پسته نيز در اين استان عمل آوري 
مطلوبي داشته است.  اما با وجود تمام اين پتانسيل ها 
هنوز اردبي��ل جايگاهي در صادرات ندارد و س��هم 
اين استان از سود حاصل از صدور محصولاتش به 
كشورهاي ديگر بسيار اندك است و وقتي به آمار ارائه 
شده از سوي گمرك اردبيل در سال گذشته مراجعه 
مي كنيم مش��خص مي شود بيش��ترين صادرات 
مختص سيب زميني و آن هم محدود به بازار يك يا 
دو كشور است. علاوه بر اين هيچ يك از محصولات 
كشاورزي استان نتوانسته با فرآوري راهي بازار شود. 
برخي كارخانه هاي خرد فرآوري نيز امروز در كمال 

تعجب به تالار عروسي تبديل شده اند. 
  غفلت از ظرفيت هاي مرزي

از طرف ديگر اردبيل سهم بالايي در توليد محصولات 
دامي كشور را به خود اختصاص داده است به نحوي كه 
گوشت و مرغ و عسل اردبيل زبانزد خاص و عام است. 
با اين اوصاف و س��ابقه توليدات كشاورزي و دامي اين 
استان ايجاب مي كند، اردبيل مس��يري در بازارهاي 
جهاني براي خود كس��ب كند.  در ح��ال حاضر 100 
درصد سورگوم بذري، 15 درصد از سيب زميني و 80 
درصد از ذرت بذري كش��ور در اردبيل توليد مي شود. 
همچنين نزديك به 10 درصد عسل كشور نيز محصول 
كندوهاي اين استان اس��ت.   تأمين 5 درصد از شير و 
گوشت، 5 درصد از ميوه هاي سيب و آلبالو، 10 درصد از 
كلزا و 5 درصد از غلات ايران هم بر عهده اردبيلي هاست.  

با اين حال و به گفته مديركل دامپزشكي استان در سال 
گذشته بالغ بر 5 ميليون قطعه جوجه يك روزه توليدي 
استان به كشورهاي افغانستان، ارمنستان، آذربايجان و 
تركمنستان صادر شده است.  صادق صالحي همچنين 
به صادرات بي��ش از ۴ ميليون تخم م��رغ نطفه دار به 
كشورهاي افغانستان، آذربايجان و عراق اشاره كرد و 
ميزان صادرات عسل را هم 3۴۴ هزار و ۶0 كيلوگرم در 
سال گذشته عنوان كرد و افزود: »عسل توليدي استان 
به كشورهاي امارات و عراق صادر شده است.« وقتي 
آمار و ارقام صادرات محصولات مختلف را در مقايسه 
با ميزان توليدات اردبيل كنار هم قرار مي دهيم معلوم 
مي شود اردبيل اصلًا نتوانسته از ظرفيت مرزي بودن 

خود بهره كافي ببرد. 
  كمبود ارزياب صنايع دستي

در بررسي وضعيت صنايع ديگر هم اردبيل حال و 
روز خوشي ندارد. به عنوان مثال در صنايع فلزي به 
حدي استان با ضعف و خلأ همراه است كه نمي توان 
حتي در آمارهاي صادراتي اين حوزه عدد و رقمي 
قابل توجه ارائ��ه داد.  البت��ه در صنايعي همچون 
صنايع دس��تي هم آنقدر گرفتاري وج��ود دارد كه 
اردبيل سهم مقبولي در صادرات نداشته باشد. يكي 
از مهم ترين معضلات در اين عرصه بازار فروش اين 
صنايع است.  به عقيده كارشناسان نبود ارزياب در 
گمرك، نگاه صوري به مقوله صادرات صنايع دستي، 
عدم حمايت از توليدكننده و ناتواني در تأمين نياز 
بازار موجب شده صنايع دستي اردبيل نيز صادرات 

چنداني را تجربه نكند.  به گفته معاون صنايع دستي 
ميراث فرهنگي استان اردبيل، هم اكنون بيشترين 
س��هم صادرات صنايع دس��تي اس��تان مربوط به 
دست بافته هاي توليدي هنرمندان است.  عليرضا 
دباغ عبداللهي با بيان اينكه سال گذشته 500 هزار 
دلار صادرات صنايع دستي از استان انجام شد، گفت: 
»انواع گليم و ورني، انواع جاجيم، انواع سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمت��ي و محصولات تلفيقي عمده 
محصولات صادراتي صنايع دستي استان هستند.« 
وي بيشترين ميزان صادرات را به كشورهاي آسياي 
ميانه، كشورهاي عربي و حوزه خليج فارس و برخي 
كشورهاي اروپايي نظير انگليس و آلمان عنوان كرد.  
البته دباغ عبداللهي هم نبود ارزياب صنايع دستي در 
گمرك اردبيل را عاملي مي داند كه باعث مي شود 
بخش قابل توجهي از صنايع دستي اردبيل از گمركات 

استان هاي ديگر صادر مي شود. 
  خداحافظ بازارهاي خارجي

دي ماه سال گذشته بود كه دبير اتاق بازرگاني استان 
اردبيل با اشاره به كاهش 50 درصدي صادرات اردبيل 
از وضعيت صادرات ابراز نگراني كرد.  حسين وثوقي 
از كاه��ش 50 درصدي صادرات اس��تان در 9 ماهه 
سال گذشته به نسبت مدت مش��ابه سال 9۴ خبر 
داد و گفت: »علاوه ب��ر اين ارزش صادرات اس��تان 
نيز در مدت ذكر شده 38 درصد كاهش يافته است. 
به نظر مي رس��د صادرات اس��تان به سمت كوچك 
شدن گام برداشته و لازم است با افتي كه حداقل در 
سال هاي گذشته بي سابقه است، مسئولان تدبيري 
براي وضعيت صادرات اس��تان بينديشند.« تا چند 
سال گذش��ته عمده محصولات صادراتي از اردبيل 
را س��يب زميني، مصنوعات پلاس��تيكي، شيريني 
و شكلات و مصالح ساختماني تش��كيل مي داد كه 
حالا پايين آمدن ميزان ص��ادرات در نتيجه كاهش 
صادرات اين محصولات است.  از طرف ديگر قيمت 
محصولات اردبيل در بازارهاي جهاني رو به افزايش 
است كه مي تواند ضربه اي به صادرات اين استان باشد. 
به عنوان مثال هم اكنون با نصف قيمت سيب زميني 
اردبيل در آذربايجان سيب زميني معامله مي شود.  
در همين رابطه دبير اتاق بازرگاني اس��تان اردبيل 
گف��ت: »كارخانه توليد مصنوعات پلاس��تيكي نيز 
در آذربايجان راه اندازي ش��ده و به دليل اينكه حتي 
هزينه نيروي انس��اني در آذربايجان كمت��ر از ايران 
است پيش بيني مي شود در سال هاي آينده صادرات 
پلاستيك از اردبيل به صفر برسد.« وثوقي به تكرار 
وضعيت مشابهي براي فرش توليدي اردبيل اشاره 
كرد و افزود: »متأس��فانه وضعيت صادراتي اس��تان 
نگران كننده است.« به هرحال مشكلات اردبيل به 
عنوان يك استان مرزي موجب شده بخش عمده اي 
از صادرات آن از طريق گمركات ديگر استان ها انجام 
شده و به نام آن ها ثبت مي شود.  موضوعي كه به ادعاي 
آمار در سال گذشته تنها يك سوم از صادرات اردبيل از 
گمرك اين استان انجام شده است.  حالا و در شرايطي 
كه در 9 ماهه نخست سال گذشته صادرات استان 35 
درصد به نسبت مدت مشابه سال 9۴ كاهش داشته، 
مس��ئولان اردبيلي منتظر نشس��ته اند تا دولت به 
وعده هايش عمل كند و حداقل طي سال هاي آينده 
اين استان هم به عنوان يك استان مرزي صادرات گرا 

و صادرات محور مطرح شود.
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نماينده مردم ايذه و باغ ملک در مجلس: دما بالاي 50 درجه و آب و برق بيش از 10 ساعت قطع مي شود

 کاهش 35درصدي صادرات
شکست طرح توسعه تجارت خارجي در اردبيل

مسئولان استاني گزارش درست از قطعي آب و برق در خوزستان نمي دهند!

 در حالي رئيس جمهور  تأکيد دارد استان های مرزی بايد صادرات گرا و صادرات محور باشند 
که هنوز هيچ برنامه اي براي عملي شدن اين شعار ارائه نشده است

حدود چهار سال پيش بود که موضوع توجه به تجارت خارجي در استان 
اردبيل مطرح شد. مسئله اي که مي توانست به عنوان يكي از محوري ترين 
راه هاي توسعه استان به ش�مار آمده و راه هاي ايجاد اش�تغال را باز کند. 
با اينكه از همان زمان تأکيدات زيادي به سياس�ت هاي اقتصاد مقاومتي 
در جهت توس�عه اقتصادي در مناطق مختلف از جمله شهرس�تان ها و 

روس�تاها مي شد که مي توانس�تند با گس�ترش توليدات در عرصه هاي 
مختلف، س�همي از بازارها را به خود اختصاص دهند، اما گذش�ت زمان 
نش�ان داد اکثر وعده ها در حد ش�عار باقي ماند و ح�الا اردبيل به عنوان 
يک استان مرزي با تمام داشته هايش در کشاورزي و مناطق گردشگري 
و مع�ادن و صناي�ع ديگر همچن�ان کمترين س�هم را از ص�ادرات دارد. 

محمدرضا سوري

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

 توليد  16 هزار تن محصولات شيلاتي 
در کرمانشاه   

مدير كل ش�يلات اس�تان كرمانش�اه     كرمانشاه
مجموع توليدات شيلاتي اين استان در 

سال گذشته را 16 هزار و 150تن اعلام كرد. 
سيد فرزاد افضلي با بيان اينكه سرانه مصرف آبزيان در استان كرمانشاه تا 
سال 73 به ميزان ۲50 گرم بود، گفت: سرانه مصرف آبزيان استان در سال 
93 به هشت كيلوگرم رسيد و اين عدد در حال حاضر حدود 9 كيلوگرم 
اس��ت.  وي ادامه داد: در حال حاضر سرانه مصرف آبزيان در كشور 10/5 
كيلوگرم است و بر اساس برنامه ها قرار است در سال جاري به 11 كيلوگرم 
برسد.  افضلي با اشاره به توليد 1۶ هزار و 150تني شيلات در اين استان 
گفت: س��الانه 3300 تن انواع ماهيان گرمابي در استان كرمانشاه توليد 
مي شود و از حيث توليد اين نوع از ماهيان رتبه نخست كشور را در بين 
استان هاي غير ساحلي در كشور داريم.  وي ميزان توليد سالانه ماهيان 
سردابي در استان كرمانشاه را 11 هزار و ۴۲5 تن اعلام و اضافه كرد: از حيث 

توليد اين نوع از محصولات شيلاتي نيز رتبه پنجم كشور را داريم. 

 درياچه اروميه
10سال ديگر احيا مي شود

مديرکل مديري�ت بح�ران آذربايجان      آذربايجان غربي
غربي از بازدهي کامل طرح هاي اجرايي 
در رون�د احياي درياچ�ه ارومي�ه طي 10 س�ال آينده خب�ر داد. 
اميرعباس جعفري در تشريح عملكرد دس��تگاه هاي اجرايي ذيربط با 
احياي درياچه اروميه، با بيان اينكه استمرار كليه كارهاي فرهنگي و 
بازدهي پروژه هاي دستگاه هاي اجرايي در راستاي احياي درياچه 10 
ساله مقرر شده است، اظهار كرد: 100 درصد پروژه هاي محول شده به 

دستگاه هاي اجرايي در روند احياي درياچه اروميه مؤثر خواهند بود. 
وي بااشاره به باقي ماندن 500 ميليون مترمكعب آب در درياچه اروميه 
طي ۲0 سال گذشته تحت تأثير خشكسالي و عوامل انساني و خشكي 
95 درصدي آن تصريح كرد: با تدابير دولت يازدهم در راستاي احياي 
درياچه اروميه، ش��عار احياي درياچه به هر قيمتي  و تشكيل كارگروه 
ويژه در اين حوزه اقدامات اجرايي از سال 93 آغاز شده و اكنون درياچه 

اروميه به وضعيت تثبيت رسيده است. 
جعفري خشكي درياچه اروميه را سه عامل برداشت بي رويه از آب هاي 
زيرزميني، توس��عه نامتوازن بخش كش��اورزي و تغيي��رات اقليمي و 
اس��تمرار خشكس��الي ها عنوان كرد و افزود: يك��ي از راه هاي مؤثر در 
نجات درياچه اروميه  به بازگشت فرهنگ مصرف صحيح آب در بخش 

كشاورزي منوط مي شود. 
مدي��ركل مديريت بح��ران آذربايجان غربي با اش��اره ب��ه مخاطرات 
جدي خش��كي درياچه اروميه و اثرات آن در منطقه يادآور شد: بروز 
طوفان هاي گرد و غبار نمك��ي در منطقه، بيابان زاي��ي و از بين رفتن 
عرصه هاي طبيعي، باغات و اراضي كشاورزي و بروز بيماري هاي دامي 
و صعب العلاج در منطقه ازجمله آثار خشكي درياچه بوده كه توجه و 

اهميت به مسئله احياي درياچه را دو چندان مي كند. 
وي گفت: خوشبختانه در كمتر از يك سال كارهاي مطالعاتي توسط 
كارشناسان شروع و ۲7 راهكار در قالب شش موضوع تأمين آب از منابع 
جديد، اقدامات حفاظتي، تسهيل آب ورودي، كنترل و كاهش مصرف 
آب در بخش كشاورزي، كنترل و كاهش برداشت آب از منابع سطحي 

و كاهش برداشت از آب هاي زيرزميني مشخص شد. 
جعفري با اش��اره به تع��دادي از راهكارهاي تعيين ش��ده از ۲7 مورد 
افزود: ممنوعيت هرگونه افزايش برداش��ت از منابع آبي حوضه آبريز 
درياچه، جلوگيري از برداش��ت غير مجاز از آب هاي س��طحي، توقف 
كليه طرح هاي سدسازي، انتقال پساب تصفيه شده به درياچه، كنترل 
و كاهش مصرف آب در بخش كش��اورزي، ساماندهي چاه هاي حوضه 
آبريز و نصب كنتور هوشمند، تهيه نقشه كاداستر اراضي كشاورزي و 
تدوين برنامه هاي آگاه سازي و آموزشي در جلب مشاركت هاي عمومي 
و تبيين پيامدهاي موضوع احيا از جمله موارد معين شده در راستاي 

تثبيت درياچه اروميه بوده است. 
وي با بيان اينكه نگاه به بحث نجات درياچه اروميه، سياسي و جناحي 
نيست خاطر نشان كرد: احياي درياچه اروميه احياي زندگي انسان ها و 

محيط زيست بوده و دراين راستا بايد فرهنگ سازي لازم انجام شود. 
مديركل مديريت بحران آذربايج��ان غربي با بيان اينكه در راس��تاي 
تدوين و پياده سازي برنامه جامع آگاه س��ازي محلي با تمامي دهياران 
در 9 شهرس��تان حوضه آبريز درياچه اروميه جلسات متعددي برگزار 
شده است، گفت: جلسات آموزشي و كارهاي فرهنگي براي يك هزار و 
دهيار و كشاورز  در شهرستان هاي حوضه آبريز برگزار شده است.   500

 اصفهان قطب توليد فيلم هاي 
کودك و نوجوان مي شود  

اصفهان صرفاً مجري جشنواره نيست     اصفهان
بلكه به عن�وان يك قط�ب در توليدات 
سينمايي وارد شده است و اميد داريم در آينده اصفهان قطب توليد 

فيلم كودك و نوجوان شود. 
مدير اجرايي سي امين جشنواره فيلم كودك و نوجوان با اشاره به ظرفيت 
بالا و متنوع اصفهان در توليد فيلم كودك و نوجوان گفت: اميد داريم در 
آينده اصفهان قطب توليد فيلم كودك و نوجوان شود، زيرساخت هاي آن را 
داريم فراهم مي كنيم و تاكنون رشد قابل توجهي داشته است و مي توانيم در 
آينده به توليد فيلم هاي بلند در اصفهان نيز بپردازيم.  حسينعلي شهيدي 
افزود: اصفهان صرفاً مجري جشنواره نيست بلكه به عنوان يك قطب بزرگ 
در توليدات سينمايي وارد شده و اميد داريم در آينده اصفهان قطب توليد 
فيلم كودك و نوجوان شود.  وي ادامه داد: نكته قابل توجه اين است كه در 
سال هاي گذشته در اين جشنواره توليدات هنرمندان اصفهاني نيز بود، 
اما امسال ۴0 فيلم كوتاه داستاني است كه توسط هنرمندان اصفهاني در 
حوزه كودك در حال آماده شدن است.  مدير اجرايي سي امين جشنواره 
فيلم كودك و نوجوان گفت: اين فيلم ها يا براي جشنواره سال آينده آماده 
مي شوند يا جشنواره خاصي را براي فيلم هاي اصفهان برگزار مي كنيم.  وي 
در پاسخ به اينكه پس از جشنواره فيلم ها به اكران عمومي مي رسند يا نه 
افزود: اكران فيلم مربوط به جشنواره نيست و سازمان سينمايي با موافقت 

تهيه كننده و بنياد سينمايي فارابي تصميم مي گيرند فيلم ها اكران شود.

 شهرداري هاي لرستان متهم اصلي 
ساخت وساز درحريم رودخانه ها 

با وجود هش�دار در خصوص جلوگيري از هرگونه ساخت و ساز در 
حاشيه رودخانه هاي استان لرستان، بررسي ها نشان مي دهد درحال 
حاضر اين روند به ش�دت ادامه دارد، اين درحالي اس�ت که جاري 
شدن سيل در حاشيه اين رودخانه ها طي چند سال اخير بالاترين 
خس�ارت ها را به اين مكان ه�ا وارد کرده اس�ت.  بي توجهي به اين 
موضوع مهم سبب شد تا مدير عامل شرکت آب منطقه اي لرستان 
در نشست خبري پنج شنبه گذشته خود، انگشت اتهام بي توجهي 
به اين موضوع را به سوي شهرداري هاي استان که بدون گرفتن مجوز 
از اين سازمان اقدام به صدور پروانه س�اخت مي کنند، نشانه رود. 

    
نبود عزم ج��دي براي جلوگيري از س��اخت وس��از در حاش��يه بيش از 
33رودخانه در لرستان در چند دهه اخير موجب شده تا بيشتر مناطق و 
شهرهاي مهم در كنار اين رودخانه ها احداث شود.  اين بي توجهي ها سبب 
شده تا به محض شدت گرفتن بارش ها موجب بالا رفتن آب رودخانه ها و 
در نتيجه طغيان آنها شود.  مدير عامل شركت آب منطقه اي لرستان دراين 
خصوص به »جوان« مي گويد: »استفاده از منابع آبي سبب شده تا از چند 
دهه گذشته تاكنون اكثر شهرها و مناطق پر جمعيت در كنار بيش از 33 
رودخانه اين منطقه ايجاد شود.« رضا ميرزايي مي افزايد: »بي توجهي به 
ساخت وساز در حريم رودخانه ها سبب شده تا در حال حاضر، اكثر شهرهاي 
لرستان در كنار رودخانه ها ساخته شده و توسعه پيدا كنند.« وي با نام بردن 
از برخي از اين رودخانه ها ادامه مي دهد: »به عنوان مثال رودخانه »گله رود« 
در مركز شهر بروجرد، رودخانه »خرم رود« و »كرگانه« در خرم آباد، رودخانه 
»حوضيان« در اليگودرز، رودخانه ازنا در همين شهرستان، رودخانه هاي 
»تيره« و »ماربره« در دورود و رودخانه »كش��كان« در پلدختر از جمله 
مكان هايي هستند كه شهرستان هاي لرستان دركنار آن ساخته شده اند.« 

  بي توجهي به ساخت وساز در حريم رودخانه ها 
با وجود اينكه هرگونه ساخت و ساز در حريم رودخانه ها ممنوع بوده و نياز به 
گرفتن مجوز دارد، اما بالا بودن قيمت زمين در اين مناطق سبب شد تا افراد 
س��ودجو بتوانند با گرفتن برخي مجوزها اقدام به ساخت وساز و فروش خانه 
و زمين كنند.  مديرعامل شركت آب منطقه اي لرستان با تأييد اين موضوع 
مي گويد: »در حالي كه اين س��ازمان متولي اصلي صدور مجوز در حاش��يه 
رودخانه هاي استان است، اما ش��هرداري با بي توجهي به اين موضوع اقدام به 
صدور مجوز مي كند.« ميرزايي با اشاره به وجود بيش از ۲ هزار و ۴51 كيلومتر 
رودخانه اصلي و فرعي در اس��تان مي افزايد: »از آنجا كه مطابق قانون تمامي 
اراضي كنار و در حريم رودخانه ها داراي مالكيت دولتي است، لذا بايد هرگونه 
ساخت و ساز در اين مكان ها با مجوزهاي دولتي انجام بگيرد.« وي ادامه مي دهد: 
»با اين وجود سودآور بودن ساخت و ساز در اين مناطق سبب شده برخي افراد 
سودجو به طور غيرقانوني اقدام به ساخت و ساز در حريم رودخانه ها كنند كه جا 

دارد اين موضوع به طور دقيق مورد توجه دستگاه هاي مسئول قرار بگيرد.«
  سيلاب دركمين شهرهاي حاشيه رودخانه هاي لرستان 

افزايش روزافزون سطح نفوذناپذيري ش��هري به خاطر توسعه شهرها، 
قرارگيري نقاط شهري در دامنه ارتفاعات پرشيب، كاهش پوشش گياهي 
و به دنبال آن افزايش توليد روان آب در حوضه هاي آبريز بالادست شهرها 
و عبور اكثر رودخانه هاي دائمي از داخل شهرهاي استان لرستان، سبب 
شده تا بيشتر مناطق شهري لرستان در معرض تهديد سيلاب قرار بگيرد.  
درحالي كه سيستم جمع آوري آب هاي سطحي موجب مي شود تا با وقوع 
بارش ها، آب هاي اضافي به محل هاي مناسب هدايت شده و جلوي هرگونه 
تخريب را بگيرد، اما غفلت از اين موضوع موجب شده تا بارها با شدت يافتن 
بارش ها و جاري شدن سيل شاهد خسارت بسياري در اين منطقه باشيم. 
مدير عامل شركت آب منطقه اي لرستان در اين خصوص مي گويد: »با 
وجود اينكه بايد طرح مطالعات سيستم جمع آوري آب هاي سطحي در 
شوراي اسلامي لرستان به تصويب برسد، اما تاكنون اقدامي دراين زمينه 

انجام نشده است كه به شدت پيگير آن هستيم.«


